International Federation Of Alawite Organisations **IFAO**

إتــــاد المنظمات العلوية العالمي



بيان صادر عن اتحاد المنظمات العلوية العالمي(IFAO)

يعرب اتحاد المنظمات العلوية العالمي عن استنكاره الشديد للتصريحات الصادرة عن المدعو محمد ياسين الصالح، الذي يشغل منصب وزير الثقافة في سلطة الأمر الواقع في سوريا، والتى تضمنت إساءات طائفية مرفوضة بحق أبناء سوريا عمومًا، وبحق أبناء الطائفة العلوية خصوصًا من خلال تقسيمهم بطريقة دنيئة وغير مقبولة، إضافة إلى الإساءة إلى النساء العلويات العاملات بكرامة في مختلف الميادين.

إن أبناء الطائفة العلوية لم يكونوا مجرمين أو مسحوقين كما وصفهم الوزير، بل ساهموا في بناء سوريا في جميع المجالات، مقدمين التضحيات والخدمات في أصعب الظروف.

كما أن النساء العلويات لم يكنّ يومًا أداة للمزايدات، بل وقفن على خطوط التعليم والصحة والهندسة، إضافة إلى المحاماة والقضاء والإعلام والأعمال اليدوية والحرفية والخدمة المجتمعية لعقود طويلة، فكنّ المعلمات اللواتي نشرن العلم في أقصى الريف على كامل الجغرافيا السورية من أقصى ريف دير الزور إلى ريف إدلب و حلب و درعا ، و كانوا النواة لاستئصال الأمية و الجهل في تلك المناطق، والطبيبات اللواتي قدمن الرعاية الصحية بلا تمييز، والمهندسات اللواتي شاركن في إعمار الوطن، والمحاميات والقاضيات اللواتي دافعن عن حقوق الناس، والإعلاميات اللواتي نقلن صوت المجتمع بصدق، والعاملات في مختلف المهن اللواتي ساهمن في الحفاظ على دورة الحياة رغم كل الصعوبات.

ويؤكد اتحاد المنظمات العلوية العالمي رفضه التام لتصريحات وزير الثقافة في سلطة الأمر الواقع، ويعتبرها طائفية وخطيرة وغير لائقة بمنصب يفترض أن يكون حارسًا للوحدة الثقافية والوطنية. ويدعو المجتمع الدولي، والدول الداعمة لهذه السلطة، إلى مساءلة هذا الوزير كأحد الشخصيات التي تروّج للتمييز والكراهية، بدلًا من ترسيخ قيم التعدد والانتماء الوطني.

10يوليو 2025

International Federation Of Alawite Organisations IFAO





Statement by the IFAO

The IFAO strongly condemns the **offensive**, **sectarian statements** made by **Mohammad Yassin Saleh**, who holds the position of Minister of Culture under the de facto authority in Syria. His statements included unacceptable sectarian insults against the people of Syria in general and the Alawite community in particular, seeking to divide them in a vile and unacceptable manner, in addition to insulting Alawite women who have worked with dignity across various fields.

The sons and daughters of the Alawite community have never been criminals or crushed, as the minister described, but rather have contributed to building Syria in all fields, offering sacrifices and services under the harshest conditions.

Alawite women have never been tools for political posturing. For decades, they have stood at the forefront of education, healthcare, engineering, law, the judiciary, media, manual and craft work, and community service. They were the teachers who spread education to the farthest rural areas across Syria, from the outskirts of Deir ez-Zor to the countrysides of Idlib, Aleppo, and Daraa, forming the nucleus for eradicating illiteracy and ignorance in these areas. They were the doctors who provided healthcare without discrimination, the engineers who contributed to rebuilding the nation, the lawyers and judges who defended people's rights, the journalists who faithfully conveyed the voice of society, and the workers across various professions who helped maintain the cycle of life despite all hardships.

The IFAO firmly rejects the statements made by the Minister of Culture under the de facto authority, considering them **sectarian**, **dangerous**, **and unbefitting** of a position that should serve as a guardian of cultural and national unity. The Federation calls on the international community and the countries supporting this authority to hold this minister accountable as one of the figures promoting discrimination and hatred, instead of upholding the values of diversity and national belonging.

10 July 2025